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Farní sbor 
Od minulého sborového shromáždění zemřelo podle nám dostupných 

informací pět členů našeho sboru a jedna sestra přistoupila. Boskovický 
sbor měl k 1. lednu 2023 celkem 508 zapsaných členů.

Bohoslužby
Bohoslužby probíhají nyní pravidelně v  sídle sboru v  Boskovicích. 

Staršovstvo se na podzim rozhodlo obnovit tradici svátečních bohoslužeb 
i v Sudicích. I když byly vánoční bohoslužby pro nemoc faráře odvolány, 
budeme v úsilí o obnovu náboženského života v Sudicích pokračovat.

Vedle toho se konaly první vánoční bohoslužby pro učitelky a děti ze 
Sudické školy v našem kostele, kde strávily celý den a měly připravený 
i další program. Školní bohoslužby plánujeme ještě na Velikonoce a na 
závěr školního roku.

 Na podzim jsme oslavili 70. narozeniny našeho farního sboru, na něž 
přijali pozvání farář Marek Zikmund s rodinou. Díky úsilí a práci Tomáše 
Trumpeše a dalších vyšla k výročí kniha vzpomínek bývalého kurátora 
Josefa Kosteleckého Povinnen být ve víře pevný.

Ondřej Sabol nastoupil do tříletého kurzu pro výpomocné kazatele 
a pravidelně jezdí na přednášky na Evangelickou teologickou fakultu. 
Na téže fakultě studuje ve druhém semestru i Veronika Švancarová 
magisterský obor Evangelická teologie.



Práce a radost s dětmi
Nedělní škola se koná 3x do měsíce, třetí neděli v měsíci se konají 

rodinné bohoslužby s  kázáním pro malé i velké. I nadále fungují dvě 
dětské skupiny – mladší a starší (které se schází i na náboženství přes 
týden). O výuku se věrně starají P. Daňková, V. Ježová, M. a Z. Švancarovy, 
P. Burešová a J. Skřičková. Loni na jaře a v  létě jsme s dětmi dokončili 
cyklus Zástup stále přichází a od podzimu začal nový dějepravný seriál 
Dál přece nejdeme sami. Bude nás provázet další čtyři roky. Tento školní 
rok ujdeme s dětmi velký kus cesty – od stvoření světa až po Rút.

Během roku se konalo mnoho pěkných společných akcí. Začátkem 
března jsme uspořádali tradiční sborový karneval netradičně – bruslící na 
ledě, tentokrát podle materiálů žen z Velké Británie. Rodinná seniorátní 
neděle se konala v květnu v  Miroslavi. V  létě jsme se s  dětmi sešli na 
táboře na Švýcarově louce nedaleko hradu Bouzov. Pro nás to nebyla 
louka, ale planeta Duna. O podzimních prázdninách jsme s  rodinami 
ze sboru podnikli několikadenní pobyt v Chotěboři, kde jsme spolu 
sportovali, chodili na výlety a trávili pěkný čas. Adventní tvoření letos 
probíhalo v Sudické škole, sešli se zde malí i velcí jak z našeho sboru, tak 
i ze Sudic a okolí. Na vánoční slavnost děti nacvičily hru Tak trochu jiný 
král Artuš aneb Hledání svatého grálu. Jsme rádi, že děti mají v našem 
společenství své pevné místo a zveme kohokoliv, kdo cítí chuť pro práci 
s dětmi, aby neváhal a přidal se. 



Mládež
V  říjnu se završila konfirmační příprava a proběhla konfirmační 

slavnost ve Vanovicích pro Nelu Daňkovou, Martina a Filipa Skřičkovy, 
Marii Davidovou a Daniele Bureše. Máme radost, že se mladí ze sboru 
nevytratili, účastní se bohoslužeb, zapojují se do setkání mládeže, 
hudebních i divadelních aktivit.

Setkávání mládeže se děje občasně ve spolupráci se skupinou 
ve  Vanovicích. Občas se propojíme i s  mládeží ze Svitav nebo Církve 
bratrské. Sami mládežníci si zorganizovali zimní akci v  Daňkovicích 
a plánují i vodáckou výpravu.

Pokud jde o akce seniorátní, mladí z  našeho sboru se zúčastnili 
víkendové Školky v  Nosislavi s  tématem „Měj upřímně rád a dělej co 
chceš”!? a brněnského plesu PLESEM. Jakub Němec a Zuzana Burešová 
spoluorganizují akce pro mladé v brněnském seniorátu. 

Ekumena
V ekumenických vztazích jsme v uplynulém roce – vedle tradičních 

lednových modliteb, červnových Úterků a modlitby za oběti nehod – 
podnikli spolu s jinými křesťany nové věci. V lednu jsme přijali pozvání 
ke katolíkům do Letovic na přednášku církevního historika Tomáše 
Parmy o bělohorské době a výhledech ke smíření. O Velikonocích 
jsme pak uspořádali spolu s  evangelíky z  Vanovic a  Církví bratrskou 
z Letovic velikonoční vigilii – noční bohoslužbu světla – na Bílou sobotu.  



Vigilii pomohla připravit naše mládež, začínala venku u ohniště a končila 
připomínkou křtu v kostele. Účastnila se jí i řada zvědavých příchozích. 
V červnu se v našem kostele konala ekumenická modlitba se zpěvy Taizé, 
kterou zorganizoval O. Sabol. Ekumenickým vztahům se s  péčí věnuje 
I. Valterová, která se účastní i pravidelných schůzek. 

Staršovstvo sboru by letos rádo navázalo užší spolupráci přímo 
v Boskovicích, kde se jí zatím nedostává.

Akce pro veřejnost     
Po dvouleté pauze se náš kostel opět rozezvučel koncerty pro veřejnost. 

Vedle skvělého zážitku z  vystoupení Ivy Bittové nebo Jiřího Stivína 
a manželů Havlových jsme obnovili koncertní cyklus Adventu v kostele, 
k radosti naší i boskovické veřejnosti.

Klub Film a spiritualita se stal pod vedením bratra O. Sabola zavedenou 
akcí, kde se schází publikum v počtu 5-20 lidí a diskutuje o duchovních 
souvislostech filmů.



Lidé z Ukrajiny
Uplynulý rok v  Česku výrazně ovlivnila ruská invaze na Ukrajinu 

a příchod ukrajinských uprchlíků. V  našem kostele jsme nejprve 
uspořádali Modlitbu za mír s  pokojným protestem proti agresi, a poté 
spolu s komunitním centrem Prostor benefiční Koncert pro Ukrajinu. 

Do pomoci příchozím se k naší radosti zapojili mnozí z našeho sboru, 
kteří nabídli svůj dům pro ubytování. Často vznikala přátelství a pevné 
vztahy. Rodina Dolhových se připojila i k našemu společenství; nakonec 
však odjela za prací do zámoří.

Sborové prostory jsme také otevřeli pro výuku češtiny pro cizince. 
Výuka probíhala od dubna do června a vedl ji J. Bureš s  pomocí 
P. Abrahamové, T. Šímy a P. Burešové; hlídání dětí zajišťoval boskovický 
Skaut. 

Hospodářské a stavební věci  
Během roku došlo k instalaci nového systému ozvučení kostela. Díky 

dotaci zprostředkované MAS Boskovicko a dotaci města jsme projekt 
spojili i s opravou bočních stěn a výmalbou hlavního sálu kostela.



Hlavní stavební úsilí se však týkalo přestavby Sudické školy. Projekt se 
podařilo dokončit za neuvěřitelných 6 měsíců. Jsme vděční Pánu Bohu, 
že naší práci a mnoha a mnoha dobrovolníkům požehnal. Přinášíme tu 
pouze nejstručnější soupis provedených prací:

• vykopání podlah v prvním podlaží

• tepelná izolace i hydroizolace budovy

• betonové podlahy 1. NP, dřevěná podlaha 2. NP

• vydlážděné chodby a jiné prostory

• nová okna pro lepší světelnost 1. NP i 2. NP

• nové toalety, hygienické zázemí, šatny

• plynový kotel a rozvody pro celou budovu

• nové dveře a okna v celé budově

• osvětlení a světlovody

• přístavba pro vstup do ZŠ

• úprava pozemku a oplocení hřiště.  

Pokud jde o letošní rok, staršovstvo se po konzultaci se stavební 
komisí rozhodlo, že dotaci města využije na opravu elektrických rozvodů 
v budově fary, které jsou, jak se ukázalo, v havarijním stavu. Odstranění 
plísně na kostelní věži se tedy o rok odkládá.



Hudební aktivity
mají ve sboru pevné místo. Konají se pravidelně každý týden v průběhu 

školního roku. Zpěváci se schází v počtu kolem 10 lidí. 

V  minulém roce pěvecký kroužek navštěvovala jedna ukrajinská 
rodina. Repertoár je zaměřen mimo jiné na písně z nového zpěvníku 
a  učení se nových forem. Zpěváci posloužili v adventu a o svátcích. 
Trubači se scházejí v počtu 7. Hráli o svátcích, v adventu, 2x na zahradní 
slavnosti v Sudicích a také na konfirmaci ve Vanovicích. Nacvičují 
doprovody k písním a různé skladby. Část trubačů se zúčastnila jarního 
a  podzimního semináře spolku Consonare – evangelické pozounové 
sbory.

 V září začala Zuzana Burešová studovat tříletý seminář církevní 
hudby v Olomouci. Připravuje se na službu v církvi v oboru dirigování, 
hry na varhany a ve sborovém zpěvu.



Sudická škola v roce 2022
Díky  velkému úsilí farního sboru, faráře Jiřího Bureše a dobrovolníků 

se od 1. září podařilo zahájit provoz školy. Farní sbor investiční část 
projektu školy podpořil, kromě finančního příspěvku, několika měsíční 
dobrovolnou sbírkou, která vrcholila koncertem Ivy Bitové. Výrazná 
podpora investiční části projektu byla také od ústředí církve a od obce. 

Třídu mateřské školy navštěvuje 17 dětí (z toho 2 děti na sdíleném 
místě), jednu třídu základní školy navštěvuje 11 dětí. Škola zaměstnává 
2  učitelky mateřské školy, 1 učitelku základní školy, ředitelka školy 
vykonává práci asistenta pedagoga a vychovatelky. Výuku angličtiny 
a  biblických hodin zajišťuje dobrovolnicky pan farář Jiří Bureš. Další 
práce – údržba, výdej jídel a úklid jsou realizovány na dohody o provedení 
práce. Při základní škole pracuje školská rada základní školy, pro celou 
školu byla zřízena a dvakrát se sešla školská rada školské právnické osoby. 

V obou radách jsou zástupci farního sboru – Petra Burešová a Ondřej 
Sabol. Za kalendářní rok 2022 bylo uzavřeno vyrovnané finanční 
hospodaření školy. V roce 2022 proběhly tyto společné akce školy a sboru 
– dvě zahradní slavnosti, slavnostní otevření školy a adventní tvoření.



Poděkování
Náš sbor vnímám jako živé, otevřené 

a rozmanité společenství, v  němž jsou 
zastoupené všechny generace. Cítím 
vděčnost za to, že máme mnoho šikovných 
lidí, kteří jsou obdarováni a zapojí se 
tam, kde je třeba. Díky Boží milosti sbor 
funguje. Není to samozřejmost. Děkuji 
tedy všem, kteří se jakkoliv zapojují do 
sborového života, podílejí se na bohoslužbě 
a na brigádách v Sudicích.

Děkuji moc členům staršovstva a jejich rodinám za čas a ochotu, 
který věnují sboru. Také sestrám pokladní a účetní za odpovědnou 
a svědomitou péči o sborové finance. Děkuji všem za ochotu a obětavost 
při finančním přispívání.

Děkuji všem, kteří se starají o budovy a prostory. Děkuji redakční radě 
za sborový časopis a jeho distributorům. 

Děkuji všem, kteří se zajímají o druhé, nově příchozí, vedou s nimi 
rozhovory a dokážou jim naslouchat. Modlit se a být jim na blízku.  

Nakonec velké poděkování patří našemu faráři a jeho rodině. Minulý 
rok byl velmi náročný po všech stránkách. A tak moc děkuji za jeho 
službu, trpělivost, velké nasazení, ochotu a obětavost pro druhé. Vážím si 
toho, co pro náš sbor dělá. Jsem vděčná Bohu za to, že ho máme.

Marta Pražanová, kurátorka sboru

www.boskovice.evangnet.cz


